
التعاونفي دول مجلس المياه الجوفية 

مليار18.2إلىوصلتحيث،م2020عامفيالتعاونمجلسدولفيالمستخرجةالجوفيةالمياهكميةانخفضت
مترمليار3.1منالتحليةمياهإنتاجارتفعبينما،م2005بعاممقارنة%27.0بلغتانخفاضوبنسبةمكعبمتر

.م2020وم2005عاميبينما%103.3بنسبةأيمكعبمترمليار6.3إلىمكعب
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في دول مجلس التعاونالمياه الجوفية المستهلكة من القطاع الزراعي
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 بلغت كمية المياه المستهلكة من  القطاع الزراعي
مليــار متــر مكعــب 14.4فــي دول مجلــس التعــاون 

م وتمثل المملكة العربية السعودية2020في عام 
مــــا يقــــارب ثلاثــــة أربــــاع كميــــة الميــــاه المســــتهلكة 

.للقطاع الزراعي

 مـن %79.5يمثل استهلاك الميـاه للقطـاع الزراعـي
.إجمالي كمية  المياه الجوفية المستخرجة

 نســــبة الميــــاه المســــتهلكة مــــن القطــــاع تراوحــــت
%0.7الزراعـــي بـــين دول مجلـــس التعـــاون مـــا بـــين 

.%71.6و

:الملاحظات
.م2019الإمارات لعام، وبياناتم2017لعامبيانات البحرين : أوليةم2020بيانات المياه الجوفية المستخرجة لعام*

.م لا تشمل بيانات دولة الكويت2005بيانات المياه الجوفية المستخرجة في عام** 
.أولية2020بيانات المياه الجوفية المستهلكة من القطاع الزراعي لعام***

إلىم2015في عام % 82.4انخفضت نسبة المياه الجوفية المستخرجة من إجمالي المياه المتاحة للاستخدام من 
م2020في عام % 70.2
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Groundwater in the GCC Countries                                              
The amount of groundwater abstracted in the GCC countries decreased in 2020*, by 18.2 billion
cubic meters, reaching 27.0% compared to the year 2005, whereas the production of desalinated
water increased from 3.1 billion cubic meters to 6.3 billion cubic meters, by 103.3% between
2005 and 2020.
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Groundwater Consumption from the Agricultural Sector in the GCC countries***
Proportional distribution (%) of Groundwater Consumption  from the Agricultural sector in 2020
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 The amount of water consumption from the
Agricultural Sector in the GCC Countries reached
14.4 billion cubic meters in 2020, and KSA
represents around three-quarters of the amount
of water consumption from the agricultural sector.

 Water consumption from the agricultural sector
represents around 79.5% of total groundwater
abstracted.

 The proportion of water consumption from the
agricultural sector between the GCC countries
ranged from 0.7% and 71.6%.

Notes:
* Ground Water Abstracted is primary data for 2020, Bahrain data for 2017, UAE data for 2018.
** Ground Water Abstracted for 2005 doesn't include data of Kuwait.
***Groundwater Consumption from the Agricultural Sector is primary data for 2020.

The proportion of groundwater abstracted from total water available for use decreased from 
82.4% in 2015 to 70.2% in 2020
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